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Odpowiedź na list do Redakcji 

Z  zainteresowaniem przeczytałem nadesłany przez 
prof. Jana Hartmana tekst pt Chirurgia geriatryczna 
z etycznego punktu widzenia publikowany w formie listu 
na łamach „Chirurgii Polskiej”. Poruszone przez Autora 
problemy dotyczące zabiegów chirurgicznych przepro-
wadzanych u osób w zaawansowanym wieku nie są za-
gadnieniem nowym, ale propozycja wyodrębnienia nowej 
specjalności zajmującej się tylko chirurgią geriatryczną 
nosi już takie znamiona. Powstaje więc pytanie, czy rze-
czywiście istnieje potrzeba wyodrębnienia takiej nowej 
specjalności, kiedy średni wiek operowanych chorych 
w naszym kraju jest wysoki, a techniki operacyjne sto-
sowane u osób młodych i starszych w zasadzie niczym 
zasadniczo się nie różnią. Osobiście uważam, że nie ma 
takiej potrzeby, a co więcej, wprowadzenie w naszych wa-

runkach ochrony zdrowia dodatkowej, jeszcze jednej spe-
cjalności chirurgicznej, oddzielającej chorych starszych od 
młodszych, mogłoby być wręcz szkodliwe. Autor w swojej 
pracy wskazuje doświadczenia Stanów Zjednoczonych, 
gdzie system opieki zdrowotnej funkcjonuje w diametral-
nie odmienny sposób niż system ochrony zdrowia nie 
tylko w Polsce, ale i w całej Unii Europejskiej. Co więcej, 
system ubezpieczeniowy w Stanach Zjednoczonych także 
jest inny niż w Europie, co wymusza inne zabezpieczenie 
chorych na tych dwóch kontynentach. Szanując autorytet 
i osobę Pana Profesora jako Autora nadesłanego tekstu, 
jak również wsłuchując się w argumenty przedstawione 
w publikowanym tekście, pozwalam sobie jednak wyrazić 
własne, odmienne zdanie w rozpoczętej przez Profesora 
Hartmana dyskusji.
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